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Zápis z 4. zasedání Monitorovacího výboru IROP 2021-2027

Datum konání: 20. listopadu 2023, od 13:00 hodin

Místo konání: Ministerstvo pro místní rozvoj ČR_AVI

Jednání řídil: Mgr. Leo Steiner, předseda MV IROP

Zapsala: Ing. Eva Krouželková

Program zasedání

1. Úvodní slovo předsedy Monitorovacího výboru IROP

2. Úvodní slovo zástupce Evropské komise

3. Projednání programu 4. zasedání Monitorovacího výboru IROP        

4. Informace o stavu realizace programu

5. Schválení aktualizace Seznamu plánovaných operací strategického významu

6. Aktualizace a vyhodnocení Evaluačního plánu IROP 2021-2027

7. Specifická kritéria přijatelnosti pro SC 6.1, aktivita Plnicí a dobíjecí stanice pro 
veřejnou dopravu 

8. Roční komunikační plán IROP na rok 2024 

9. Různé

10. Závěry z 4. zasedání Monitorovacího výboru IROP
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Zúčastnění členové, náhradníci a osoby pověřené plnou mocí

Steiner Leo, Mazal Rostislav, Neveselá Kateřina, Voves Jiří, Miškovičová Helena, Ševčíková 
Ivana, Botová Anna, Bučilová Radka, Ferdinand Hrdlička, Lukáč Štefan, Grygarová Kateřina, 
Bogdanov Stanislav, Franěk Petr, Tabery Josef, Kacerovský Josef, Špatenka Jan, Hůlková 
Gabriela, Hoffman Filip, Čech Pavel, Navrátil Jiří, Snovický Rostislav, Čížek Hynek, Pavlinec 
Petr, Florian Jan, Gaillyová Yvonna, Schönherrová Eva, Sedláček Milan, Boreš Ondřej, Kosejk 
Jaromír, Večerka Radan, Bouška Jiří

Zúčastnění hosté

Hlavatá Andrea, Pešková Sára, Koubková Naděžda, Košťálová Pavla, Pekárek Aleš, Fišerová 
Martina, Čikarová Helena, Žiak Miloslav, Brodská Jana, Krouželková Eva, Rulcová Simona, 
Marciánová Zdeňka, Linhart Tomáš, Komoňová Hana, Kuchyňková Iva, Bouška Jiří

Usnesení ze zasedání

Monitorovací výbor Integrovaného regionálního operačního programu (MV IROP)

I. schválil
a) Program 4. zasedání MV IROP;
b) Aktualizaci Seznamu plánovaných operací strategického významu;
c) Aktualizace a vyhodnocení Evaluačního plánu IROP 2021-2027;
d) Specifická kritéria přijatelnosti pro SC 6.1, aktivitu Plnicí a dobíjecí 

stanice pro veřejnou dopravu;
e) Roční komunikační plán IROP na rok 2024

II. projednal a vzal na vědomí
a) Informaci o stavu realizace programu

o Informace o stavu vyhlášených výzev 

o Informace o stavu schvalování integrovaných nástrojů 

o Aktualizace harmonogramů výzev pro roky 2022, 2023 a 2024
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1. Úvodní slovo předsedy Monitorovacího výboru IROP

Leo Steiner, předseda MV IROP

Přivítal účastníky 4. zasedání MV IROP 2021-2027 a zahájil jednání. 

2. Úvodní slovo zástupce Evropské komise 

Andrea Hlavatá, Evropská komise (DG Regio)

Přivítala přítomné a na úvod pohovořila o zážitku z pondělní Výroční konference IROP, která 
se konala v Liberci, a kde proběhla i prohlídka pěkného integrovaného projektu polyfunkčního 
komunitního centra, které paní Hlavatá všem doporučila navštívit jako pěkný příklad úspěšného 
projektu IROP.

Ocenila rychlost implementace IROP 2021 – 2027, a následně informovala o plnění základních 
podmínek v souvislosti s IROP a DI sociálních služeb, kdy byla splněna jedna z podmínek této 
základní podmínky – schválení Akčního plánu DI sociálních služeb vládou ČR. 

Dále pohovořila o strategických projektech IROP, a požádala o informování o pokroku v těchto 
projektech na budoucích Monitorovacích výborech IROP, a to i za účasti zástupců příjemců. 
Závěrem zmínila začátky vyjednávání období 2028+ a vyzvala všechny přítomné k aktivní 
spolupráci na nastavování nového období.

3. Projednání programu 4. zasedání Monitorovacího výboru IROP 2021-2027

Leo Steiner, předseda MV IROP

Představil program 4. zasedání MV IROP 2021-2027.

4. Informace o stavu realizace programu

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Informoval o stavu programu: byla odeslána první žádost o platbu do Evropské komise, je již 
vyhlášeno 91 % alokace (104 mld. ze 115 mld. Kč), všechny výzvy jsou kontinuální, některé se 
daří naplnit velmi rychle, naplnění dalších například v integrovaných nástrojích nebo v 
regionálních akčních plánech (RAP) bude trvat déle. Na Centrum pro regionální rozvoj bylo již 
předloženo 2 446 projektů, a již 1100 projektů za 23,2 mld. Kč má vydáno právní akt. Přibližně 
necelá miliarda již byla příjemcům proplacena. První certifikované výdaje jsou ve výši 137 
milionů Kč.

Prezentoval uzavřené výzvy od minulého monitorovacího výboru. Poukázal na naplněnost 
výzev, kde se daří držet všechny výzvy v kategorii přiměřeného převisu nad alokací (140–
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170 %). Jediné dvě výzvy, které se nenaplnily, to znamená, nevyčerpaly veškerou alokaci, 
kterou měly, to byly výzvy na sociální bydlení. 

Zmínil výroční konferenci IROP, která proběhla 20.11. v Liberci a byla zaměřená na sociální 
bydlení, kde byly prezentovány nějaké kompromisní úpravy, které by se měly promítnout do 
lednových navazujících výzev a měly by vést ke zlepšení absorpční kapacity. 

Pokračoval v prezentaci průběhem administrace projektů. Detailně zmínil výzvy na zelenou a 
modrou infrastrukturu, kde jsou již první předložené projekty v ITI výzvě. Individuální výzva byla 
vyhlášena, ale příjem projektů bude zahájen až od příštího roku. Dle posledních informací 
Agentury pro ochranu přírody a krajiny (AOPK) je zájem o konzultace poměrně velký (asi 200 
konzultovaných záměrů a nějaké nízké desítky již vydaných stanovisek). Dále zmínil oblast 
komunitně vedeného místního rozvoje, v níž je alespoň 29 schválených projektů. Žádný 
předložený projekt zatím není ve výzvě na technickou pomoc, která je zatím financovaná 
z IROP 2014-2020 a projekty ŘO, Centra pro regionální rozvoj a AOPK budou předkládány 
v nejbližší době. 

Navázal přehledem stavu čerpání, který odpovídá stavu ex post financování v programu 
zaměřeném na tvrdé investice. S tím souvisí i predikce předkládaných žádostí o platbu od 
příjemců. V některých měsících se plány neplnily, v některých přeplňovaly. Souvisí to spíš s 
tím, že je zatím vzorek malých počtů i objemů žádostí o platbu. Je předpoklad, že do příštího 
monitorovacího výboru se budou predikce plnit každý měsíc. Souhrnné žádosti o platbu 
předložené na Platební orgán jsou plněny. Od prvních výzev ŘO sleduje tzv. pravidlo N+3: 
když se vezmou v úvahu všechny projekty, které mají vydaný právní akt a mají své finanční 
etapy, tak první N+3 na konci roku 2025 by mělo být naplněno na 127 % jen projekty, které 
mají aktuálně vydaný právní akt. 

Dál informoval o stavu administrace integrovaných nástrojů: V ITI jsou schválené všechny 
programové rámce, bylo vyhlášeno 16 výzev, a poslední výzva na plnící a dobíjecí stanice pro 
hromadnou dopravu by měla být vyhlášena v prosinci tohoto roku. V oblasti komunitně 
vedeného místního rozvoje (CLLD) jsou vyhlášeny všechny plánované výzvy. Předloženo a 
schváleno je 142 programových rámců místní akčních skupin (MAS) a přibližně 20 MAS ještě 
programový rámec nepředložilo. V CLLD již byly vydány první právní akty a je důležité 
upozornit, že termín pro předkládání programových rámců mají MAS do 28. 12. 2023. 

V IROP je také unikátní nástroj RAP, se kterým jsou zatím jen dobré zkušenosti. Pro oblasti, 
ve kterých bylo s RAP počítáno, už jsou vyhlášené všechny výzvy: tzn. střední školy, silnice 
druhých tříd, zdravotní záchranná služba a deinstitucionalizace sociálních služeb. Poslední 
výzva, u které je v plánu vyhlášení 28. 11., je pro speciální školy a poradny. V této oblasti 
národní stálá konference schvalovala až na konci října klíč, na jehož základě došlo k rozdělení 
této alokace mezi jednotlivé kraje.

Ukázal srovnání třech nástrojů územní dimenze: přes nástroj RAP je podána již třetina projektů 
z celkové alokace 17 miliard, u ITI je to 20 % a u CLLD 3 %. 

Uvedl, že nebyly evidovány žádné stížnosti a podněty v souvislosti s uplatňováním Listiny 
základních práv EU a úmluvy OSN o právech osob se zdravotním postižením.

Dál prezentoval plnění a uplatňování základních podmínek. Všechny, které se vztahují k IROP, 
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jsou splněné, poslední formálně nedokončená je sociální začleňování, kde se čeká na formální 
schválení ze strany Evropské komise. 

Aleš Pekárek, ŘO IROP

Pohovořil o harmonogramu výzev. ŘO na základě doporučení Auditního orgánu zaktualizoval 
i harmonogram pro rok 2022, který nebyl předložen na posledním monitorovacím výboru, teď 
je předložený harmonogram sladěný s realitou. V harmonogramu pro rok 2023 se jedná o 
formální změny. Důležitý je tedy harmonogram pro rok 2024, nejdůležitější změnou je předsun 
sociálního bydlení. Původně tam byl termín vyhlášení srpen, ale vhledem k prioritám 
ministerstva pro místní rozvoj by měly být výzvy na sociální bydlení vyhlášeny už na konci 
ledna. Dál jsou v harmonogramu výzev na rok 2024 převážně výzvy pro oblast zdravotnictví.

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Dodal, že v roce 2024 zbývá k vyhlášení ve výzvách jen 8 % alokace programu, a to především 
ve zdravotnictví, kde je to oddálení dáno možností pro příjemce dokončit projekty v REACT-
EU.

Dál prezentoval typy příjemců na vzorku 1100 projektů, třetina příjemců jsou obce, druhý 
nejčastější je soukromý sektor (to jsou různé dopravní podniky, nemocnice nebo soukromí 
vlastníci památek). Třetím jsou příspěvkové organizace samospráv, pak s necelými 10 % státní 
složky a jen 8,5 % jsou kraje, především proto, že předkládání projektů do výzev s RAP je 
rozvolněné v čase, tzn. silnice, záchranky a střední školy budou předkládány postupně. 

Pokračoval s rozložením podpořených projektů po jednotlivých krajích, na tom vzorku 1100 
projektů. Liberecký, Karlovarský kraj a Vysočina jsou tři nejmenší kraje, proto jsou z hlediska 
objemu podpořených projektů na konci. K zamyšlení je rozdíl mezi objemy těch prostředků a 
počty projektů v jednotlivých krajích.

Andrea Hlavatá, Evropská komise

Zeptala se na důvod, proč ve výzvách 58 a 59 v harmonogramu výzev vypadly z územního 
zaměření v přechodových regionech dva kraje.

Aleš Pekárek, ŘO IROP

Reagoval na otázku, že dva zmíněné kraje se rozhodly evropské dotace nevyužít, je to 
Plzeňský a Jihočeský kraj. Dodal, že v Plzeňském kraji to bylo vysvětleno tak, že akční plán 
k deinstitucionalizaci jim přijde jako moc velký skok, proto oni budou pokračovat malými krůčky 
za své prostředky. 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Dodal, že ty prostředky z oblasti deinstitucionalizace nevypadly, ale podělily se o ně zbývající 
kraje v přechodových regionech.

Doplnil, že změnou pravidel spolufinancování vydaných ministerstvem financí u výzev, které 
byly vyhlašované po 1. 11. 2023, došlo k omezení podílu státního rozpočtu v přechodových 
regionech. Byla obava, zda se do toho termínu stihne vyhlásit výzva na deinstitucionalizaci. 
Naštěstí vláda schválila akční plán 18. 10. 2023 a výzva byla 28. 10. 2023 vyhlášena. 
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Deinstitucionalizace je zajímavé téma s ohledem na to, čeho již bylo kraji dosaženo v oblasti 
rušení a transformace sociálních ústavů, tyto projekty z IROPu 2014-2020 jsou příkladem 
dobré praxe.

Filip Hoffman, ITI

Dotázal se k úpravě podmínek na sociální bydlení, zda bude tato změna promítnuta i do výzvy 
ITI?

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Odpověděl, že ano, až budou v lednu vyhlášeny individuální výzvy č. 101 a 102 na sociální 
bydlení, budou potenciální žadatelé informováni, že i v průběžné vyhlášené výzvě ITI budou 
sladěny podmínky. Není cílem, aby docházelo k odlivu z ITI výzev do individuálních výzev 
jenom proto, že v individuálních výzvách by byly mírnější podmínky než u ITI. 

Aleš Pekárek, ŘO IROP

Doplnil, že v IROP 2014-2020 byla nejprve pětiletá udržitelnost, pak přišla dvacetiletá, tam se 
to muselo taky zapracovat. Postupy budou obdobné.

Andrea Hlavatá, Evropská komise

Zmínila, že v grafu podpořených projektů podle typu příjemce je překvapivě vysoký podíl 
soukromého sektoru.

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Reagoval, že 80 % budou opravdu dopravní podniky a dopravci, protože to byla jedna z prvních 
výzev, kde se jedná o nákup nízkoemisních a elektrických autobusů. V tuhle chvíli to vypadá 
jako velký podíl, ale na konci období to bude zpátky na nějakých 10-15 %. Dodal, že IROP je 
program zaměřený převážně na samosprávu, případně státní správu. 

Aleš Pekárek, ŘO IROP

K tomu doplnil, že je to vždy pod závazkem veřejné služby, pod nějakým režimem veřejné 
podpory, takže se nikdy nemůže stát, že by dotaci získal soukromý subjekt bez režimu veřejné 
podpory. 

5. Schválení aktualizace Seznamu plánovaných operací strategického významu

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Představil seznam schvalování strategických projektů. Zmínil a obhájil důvody pro výběr 
projektů, také informoval o posunu připravenosti od minulého výběru. Dále zmínil další dva 
projekty, projekt obchodní akademie a střední školy polytechnické ve Veselí nad Moravou a 
projekt kliniky infekčních nemocí ve fakultní nemocnici v Hradci Králové, které by rád na 
seznam dodatečně zařadil. Dále o projektech podrobněji hovořil, zmiňoval hlavně data 
konkrétních úkonů a finance. 
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Zdůraznil povinnost reportovat strategické projekty na monitorovacích výborech. 

Zmínil konkrétní projekty a stručně o každém informoval: projekt Národního ústavu pro 
kybernetickou bezpečnost v Brně, projekt ministerstva zahraničních věcí zaměřený na 
digitalizaci konzulárních agend, projekty zaměřené na hasiče (o tomto bodě hovořil obecně, 
nezmínil žádný konkrétní), sponzorovány z programu REACT-EU, českobudějovický projekt 
park Čtyři dvory, dům sociálních služeb mikroregionu Tanvaldsko, projekt integrovaného řešení 
čtyř projektů na území klášterů Rosa Coeli, centrální dopravní terminál Jihlava, Kasárna 
muzejní kreativity Muzea východních Čech v Hradci Králové a projekt vodíkového údolí na 
Ostravsku.

Vyzval ostatní, zda mají nějaké námitky k zařazení nových strategických projektů do seznamu. 

Aleš Pekárek, ŘO IROP

Odpověděl komentářem k posouvání termínů zhotovení projektu NÚKIBu a následně o projektu 
konkrétněji hovořil. Zmínil vytížení dokončováním projektů z REACT-EU, konkrétně u hasičů, 
a jeho důsledek odkládání projektů z jiných fondů. 

Zmínil projekt sociálních služeb, který naráží na rámec veřejné podpory, informoval o 
navrženém řešení.

6. Aktualizace a vyhodnocení Evaluačního plánu IROP 2021-2027

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Představil aktualizaci a vyhodnocení ročního plánu, ukázal fotografie konkrétních dokončených 
projektů financovaných z programu IROP 1. Zmínil zpřehlednění evaluací a informoval o 
novém pracovníkovi, který se bude soustředit jen na evaluace na řídícím orgánu. Informoval o 
původně plánované evaluaci reformy psychiatrické péče ve starém období a jejím přesunutí do 
nového období a obhájil její odložení. Zmínil aktuální stav evaluací u zdravotnictví a spolupráci 
s ministerstvem zdravotnictví. Hovořil o hodnocení regionálního rozložení investic do 
vzdělávací infrastruktury financované z IROP 2014-2020, odkázal na index ministerstva 
školství a podpoře základních a mateřských škol. Zmínil spolupráci s Univerzitou Karlovou 
(týmem pana prof. Sýkory) i s ministerstvem školství. Informoval o plánovaném ukončení 
výstupů v květnu 2024. 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Zareagoval tím, že jsou pro evaluace potřeba reálné výstupy a ty nevzniknou v příštím roce 
vyhlášených výzvách, ani z přípravy pro nové období. Také zmínil problém s NKÚ v rámci 
evaluací zdravotnictví. 
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Miloslav Žiak, ŘO IROP

Zmínil nařízení zajištěné NOKem, které určí části aktivit, které se musí zajistit a tím ulehčení 
celé evaluace. Informoval o náskoku v programu a o střednědobém hodnocení. 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Představil střednědobé hodnocení programového období v roce 2025 a možnost realokace 
mezi programy, která by mohla omezit prostředky pro jiné oblasti. Informoval i o možnosti 
navýšení prostředků v průběhu programu a vysvětlil jejich možnou problematiku. 

       7.  Specifická kritéria přijatelnosti pro SC 6.1, aktivita Plnicí a dobíjecí stanice pro   
veřejnou dopravu

Aleš Pekárek, ŘO IROP

Hovořil o typech plnících a dobíjecích stanic, primárně řešil vodík. Zmínil nařízení GBER, 
zhotovení znění kritéria a parametrů. Vyjmenoval konkrétní tři kritéria a jejich nastavení – 
realizování projektu v městské oblasti, stavebního demoličního odpadu, který měl být 
recyklován a dodržení data ukončení projektu.

8.   Roční komunikační plán IROP na rok 2024

Jana Brodská, ŘO IROP

Představila Roční komunikační plán IROP na rok 2024, kde je cílem zachování kontinuity 
osvědčených publicitních aktivit, na kterých se podílí ŘO IROP spolu s Centrem. Dále 
zvyšování povědomí o přínosech IROP a také hodnocení povědomí veřejnosti o problematice 
fondů EU, které na jaře 2023 realizoval NOK. Výsledkem bylo zacílení na zviditelňování témat 
zdravotnictví a IZS, propagace projektů v regionech realizace a realizace komunikace v on-line 
prostoru. 

Dále charakterizovala plánované aktivity, mezi které se řadí mediální kampaně online a v 
regionálním tisku, sociální sítě, putovní výstava projektů IROP, soutěže na Facebooku a 
soutěže pro veřejnost.  

Přiblížila také komunikační nástroje, konkrétně webové stránky IROP, Centra a také webovou 
stránku Regiony nás baví. Dále konzultační servis, sociální sítě a regionální tisk.  

Vyjmenovala také hlavní předpoklady pro kvalitní publicitní činnost, mezi které zařadila 
fotografie projektů, videa, grafické práce a správu webů. 

Dále informovala o plánovaných výdajích na publicitu v roce 2024, kdy ŘO IROP plánuje výdaje 
na komunikační aktivity ve výši cca 17 mil. Kč. a Centrum cca ve výši 8,5 mil. Kč. 



9

Rostislav Mazal, ŘO IROP

Doplnil, že při předávání cen za architekturu každoročně zabodují minimálně 2 projekty 
financované z IROP. Připomněl hrad Helfštýn, který prošel velmi náročnou rekonstrukcí a nyní 
je velkým lákadlem v Olomouckém kraji.

Dále informoval o přechodu na centrální platformu gov.cz, díky které stránky IROP zmigrovaly.

Připomněl také Bauhaus, který je iniciativou Evropské komise. Vysvětlil, že je možné mezi tyto 
projekty zařadit například mateřskou školu Nová Ruda.

Sára Pešková, Evropská komise

Informovala o letošním brněnském semináři se zaměřením na evropský Bauhaus a cílem více 
promovat v rámci České a Slovenské republiky. Doplnila, že je možné od listopadu 2023 
přijímat žádosti do příštího ročníku NEB Prizes 2024. Připomněla také, že v Ostravě proběhla 
REGIOSTARS ceremonie, do které se mohou přihlašovat projekty v rámci členských států a 
jeden z výherců byl i český projekt, financovaný z ESF.

Dále se vrátila k Ročníku komunikačnímu plánu IROP a dotázala se na spolupráci s odborem 
publicity na MMR.

Představila také Eurobarometr, kde 86 % dotazovaných mělo pozitivní dojem z regionální 
politiky a až 65 % dotazovaných slyšelo o REACT EU. Bohužel pouze 36 % dotazovaných si 
myslí, že benefitovalo z evropských projektů. 

Dále apelovala na investice do zdravotnictví, vzdělávací infrastrukturu a životní prostředí. 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Poukázal na projekt střední školy zaměřené na kybernetiku v Brně, který byl velmi zdařilý, 
avšak nevyhrál. 

Jana Brodská, ŘO IROP

Dodala, že u Bauhausu je krátká doba na přihlašování. Dále vysvětlila, že odbor publicity se 
zaměřuje na propagaci všech operačních programů. 

Leo Steiner, předseda MV IROP

Informoval o výstupech z evaluací NOKu co se týče kohezní politiky, a upozornil na zdrojování 
ze 40% ve vztahu k veřejným investicím. Poukázal na významnost kohezních finančních 
zdrojů. Pohovořil také o novém vládním výboru pro regionální politiku. 
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      9.   Různé

      10.   Závěry z 4. zasedání Monitorovacího výboru IROP 2021-2027

Leo Steiner, předseda MV IROP

Zrekapituloval závěry tohoto zasedání. 

Správnost zápisu ověřila: Mgr. Jana Brodská, vedoucí oddělení podpory operačních programů

V Praze, dne ……………….. …………………………………

Zápis schválil: Mgr. Leo Steiner, vrchní ředitel sekce evropských a národních programů

V Praze, dne ………………..
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